
Besvarelse af spørgsmål nr. 3 (L 75), som Folketingets 
Sundhedsudvalg har stillet til indenrigs- og sund-
hedsministeren den 25. april 2005

Spørgsmål 3: 
"Hvilken forventning har ministeren til reduktion af antallet af klager i forbin-
delse med indførelse af takstfinansiering af Sundhedsvæsenets Patientkla-
genævn?"

Svar:
Ved indførelse af en takstbetaling for hver enkelt klagesag, der skal betales
af den sundhedsmyndighed, der har behandlet patienten, vil denne myn-
dighed være motiveret til at iværksætte en mere omhyggelig behandlings-
indsats, større kvalitetssikring eller lignende.

Dette forhold må formodes - isoleret set - at virke reducerende på antallet 
af klager.  

Det bemærkes i den forbindelse, at spørgsmålet om det samlede antal kla-
ger, der indgives til Sundhedsvæsenets Patientklagenævn, er afhængig af 
en række faktorer, hvoriblandt takstfinansiering kun er en enkelt. F.eks. har 
Patientklagenævnet konstateret, at der sker en stigning i sagsantallet, når 
nævnet omtales i medierne, hvorimod antallet falder, når der gennem læn-
gere tid har været tavshed om nævnet.

Hvorvidt der rent faktisk vil ske en reduktion af klageantallet efter indførelse 
af takstfinansieringsordningen, vil det derfor ikke være muligt at udtale sig
mere nøjagtigt om.
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